
  

P R O T O K Ó Ł 
z obrad XIX Sesji Rady Gminy Radziejów 

z dnia 29 grudnia 2008 r. 
 
 
W obradach udział wzięli: 
 
- Radni, 
- Sołtysi 
- Wójt, Sekretarz i Skarbnik Gminy, 
- pracownicy obsługujący sesję 
 
Przewodniczący Rady Gminy Radziejów Andrzej Pawlak dokonał otwarcia 
obrad XIX Sesji Rady Gminy Radziejów. Powitał wszystkich zebranych, 
następnie w związku z wyborami uzupełniającymi do Rady Gminy Radziejów 
poprosił Przewodniczącą Gminnej Komisji Wyborczej o wręczenie 
zaświadczenia Panu Kazimierzowi Czynszowi o wyborze na Radnego Gminy 
Radziejów w wyborach uzupełniających oraz zaproponował, aby przed 
odczytaniem porządku obrad Pan Kazimierz Czynsz złoŜył ślubowanie.  
 
Przewodnicząca Gminnej Komisji Wyborczej Joanna Postołek odczytała 
zaświadczenie Gminnej Komisji Wyborczej o wyborze w wyborach 
uzupełniających Pana Kazimierza Czynsza na Radnego Gminy Radziejów 
oraz wręczyła zaświadczenie. 
 
Przewodniczący Rady Gminy, Wójt Gminy oraz pozostali uczestnicy Sesji 
złoŜyli Panu Kazimierzowi Czynszowi gratulacje. 
 
Następnie po odczytaniu roty ślubowania Przez Przewodniczącego Rady 
Gminy Radny Kazimierz Czysz złoŜył ślubowanie.  
 
Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, Ŝe w chwili otwarcia Sesji na stan 15 
radnych było obecnych 15. Sesja jest prawomocna do podejmowania uchwał 
oraz odczytał porządek obrad zaznaczając, Ŝe pkt 2 porządku został 
przeniesiony na początek obrad Sesji. 
 

1. Sprawy organizacyjne: 
a) otwarcie obrad sesji i stwierdzenie quorum, 
b) przyjęcie porządku obrad i wybór sekretarza sesji, 
c) przyjęcie protokółu z poprzedniej sesji. 

 
2. ZłoŜenie ślubowania przez wybranego w wyborach uzupełniających 

Radnego Kazimierza Czynsza. 
 
3. Projekt uchwały w sprawie „zmiany uchwały w sprawie wyboru do 

Komisji Rady Gminy Radziejów”: 
a) dyskusja, 
b) podjęcie uchwały. 
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4. Projekt uchwały w sprawie „sprzedaŜy nieruchomości”: 
a) dyskusja, 
b) podjęcie uchwały. 

 
5. Projekt uchwały w sprawie „uchwalenia Programu współpracy 

z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami, o których mowa w 
art. 3 ust. 3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 roku o działalności poŜytku 
publicznego i o wolontariacie na terenie Gminy Radziejów na 2009 rok”: 

a) dyskusja, 
b) podjęcie uchwały. 
 

6. Projekt uchwały w sprawie „gminnego programu profilaktyki i 
rozwiązywania problemów alkoholowych oraz przeciwdziałaniu 
narkomanii”: 

a) dyskusja, 
b) podjęcie uchwały. 

 
7. Projekt uchwały w sprawie „zmian w budŜecie”: 

a) dyskusja, 
b) podjęcie uchwały. 
 

8. Przedstawienie przez Wójta Gminy projektu uchwały w sprawie budŜetu 
gminy na 2009 rok wraz z uzasadnieniem: 

a) przedstawienie opinii Komisji Rady, 
b) przedstawienie przez Wójta Gminy opinii Regionalnej Izby 

Obrachunkowej, 
c) dyskusja, 
d) odczytanie projektu uchwały, 
e) podjęcie uchwały. 
 

9. Dyskusja. 
10. Składanie wniosków i interpelacji. 
11. Zakończenie obrad sesji. 

 
Za przyjęciem porządku obrad głosowało 15 radnych. 
Sekretarzem obrad sesji został wybrany Radny Stanisław Wielgopolan 
14 głosami, przy 1 głosie wstrzymującym się. 
Protokół z obrad XVIII sesji został wyłoŜony do wglądu bez odczytania oraz 
poddany pod głosowanie za przyjęciem protokółu głosowało 15 radnych. 
 
 
Ad. 3 a i b)  Projekt uchwały w sprawie „zmiany uchwały w sprawie wyboru do 
Komisji Rady Gminy Radziejów” odczytał Przewodniczący Rady Andrzej 
Pawlak podając kandydaturę Radnego Kazimierza Czynsza na członka komisji 
rolnictwa oraz spraw socjalnych. 
 
Radny Krzysztof Nowowiejski wnioskował o wybory w formie jawnej. 
 
Przewodniczący Rady zarządził głosowanie. Za wyborami jawnymi głosowało 
15 radnych. 
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Przewodniczący Rady zapytał Radnego Kazimierza Czynsza czy zgadza się 
być członkiem komisji rolnictwa oraz spraw socjalnych. 
 
Radny Kazimierz Czynsz wyraził zgodę. 
 
Następnie przegłosowano kandydaturę Radnego Kazimierza Czynsza na 
członka komisji rolnictwa oraz spraw socjalnych. Za przyjęciem kandydatury 
głosowało 14 radnych, przy 1 głosie wstrzymującym się. 
 
Przystąpiono do głosowania nad podjęciem uchwały. W chwili głosowania było 
obecnych 15 radnych. Uchwała została podjęta 14 głosami za, przy 1 głosie 
wstrzymującym się. 
 
 
Ad. 4 a i b ) Projekt uchwały w sprawie „sprzedaŜy nieruchomości” odczytał 
Zastępca Przewodniczącego Rady Gminy Marian Bandyszewski. 
 
Wójt Gminy – poinformował, Ŝe na komisjach była ta sprawa dokładnie 
omawiana, dotyczy to drogi przylegającej do posiadłości państwa Kubiaków 
przy Pomniku w Płowcach. 
 
Radny Mirosław Linowiecki – poprosił o informacje czy moŜna dokonać 
sprzedaŜy wskazanej w uchwale nieruchomości w drodze bezprzetargowej. 
 
Wójt Gminy – w tym przypadku chodzi o ustanowienie dojazdu do drogi 
i zamianę gruntów, wszystkie procedury zostały przeprowadzone zgodnie 
z obowiązującymi przepisami. 
 
Radny Krzysztof Nowowiejski – poprosił o wyjaśnienie kwoty naleŜności za 
grunt wskazanej w załączniku do projektu uchwały. 
 
Wójt Gminy – naleŜność na nieruchomość została określona przez 
rzeczoznawcę. 
 
Przystąpiono do głosowania nad podjęciem uchwały. W chwili głosowania było 
obecnych 15 radnych. Za przyjęciem uchwały głosowało 15 radnych. Uchwała 
została podjęta jednogłośnie. 
 
 
Ad. 5 a i b)  Projekt uchwały w sprawie „uchwalenia Programu współpracy 
z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami, o których mowa w art. 3 ust. 
3 ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 roku o działalności poŜytku publicznego i o 
wolontariacie na terenie Gminy Radziejów na 2009 rok” odczytał Zastępca 
Przewodniczącego Rady Gminy Marian Bandyszewski. 
 
Inspektor Teresa Chęś wyjaśniła, Ŝe projekt uchwały został przygotowany 
zgodnie z ustawą z dnia 24 kwietnia 2003 roku o działalności poŜytku 
publicznego i o wolontariacie. Wskazuje cel programu, podmiot programu, 
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jego realizatorów, zakres zadań realizowanych we współpracy z organizacjami 
oraz zasady i formy współpracy. 
 
Radny Krzysztof Nowowiejski – zapytał czy do organizacji pozarządowych 
naleŜy Związek Gmin Zlewni Jeziora Gopło. 
 
Wójt Gminy – Związek Gmin nie jest organizacją poŜytku publicznego i działa 
na innych zasadach. 
 
Przystąpiono do głosowania nad podjęciem uchwały. W chwili głosowania było 
obecnych 15 radnych. Za przyjęciem uchwały głosowało 15 radnych. Uchwała 
została podjęta jednogłośnie. 
 
 
Ad. 6 a i b) Projekt uchwały w sprawie „gminnego programu profilaktyki i 
rozwiązywania problemów alkoholowych oraz przeciwdziałaniu narkomanii” 
odczytał Zastępca Przewodniczącego Rady Gminy Marian Bandyszewski. 
 
Kierownik GOPS ElŜbieta Radzińska – celem programu jest poprawa stanu 
zdrowia, bezpieczeństwa i kultury Ŝycia mieszkańców gminy jak równieŜ 
pomoc rodzinom przeŜywającym kryzys spowodowany patologią.  
Udzielanie szerokiej i skutecznej pomocy osobom dotkniętym chorobą 
alkoholową i ich rodzinom. Zapobieganie powstawania uzaleŜnień od alkoholu 
szczególnie wśród młodzieŜy. 
Prowadzone są róŜne programy profilaktyczne szczególnie dla młodzieŜy na 
temat alkoholizmu oraz promocja zdrowego stylu Ŝycia wśród dzieci i 
młodzieŜy. 
 
Wójt Gminy – stwierdził, Ŝe program ten nie tylko porusza problemy 
alkoholowe, ale równieŜ zaŜywania narkotyków. Ten problem zaczyna dotykać 
coraz młodsze osoby. Nasze szkoły są małe w związku z tym monitorowanie 
tego problemu jest łatwiejsze. Niemniej naleŜy prowadzić szczególnie 
z młodzieŜą rozmowy na ten temat, a takŜe wprowadzać programy 
profilaktyczne o tej tematyce. 
 
Przystąpiono do głosowania nad podjęciem uchwały. W chwili głosowania było 
obecnych 15 radnych. Za przyjęciem uchwały głosowało 15 radnych. Uchwała 
została podjęta jednogłośnie. 
 
Przewodniczący Rady ogłosił 10 minutową przerwę. 
 
Po przewie: 
 
Ad. 7 a i b ) Projekt uchwały w sprawie „zmian w budŜecie” odczytał 
Przewodniczący Rady Gminy Andrzej Pawlak. 
 
Skarbnik Gminy – stwierdziła, Ŝe wszystkie zmiany w budŜecie wcześniej 
omówione zostały na posiedzeniach komisji i nie uległy one zmianie. 
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Przystąpiono do głosowania nad podjęciem uchwały. W chwili głosowania było 
obecnych 15 radnych. Za przyjęciem uchwały głosowało 15 radnych. Uchwała 
została podjęta jednogłośnie. 
 
 
Ad. 8 a, b, c, d i e) Projekt uchwały w sprawie budŜetu gminy na 2009 rok 
 
Przewodniczący komisji finansowo-budŜetowej Mirosław Linowiecki – na 
posiedzeniu w dniu 10 grudnia 2008 roku szczegółowo analizowano projekt 
budŜetu na 2009 rok. Komisja stwierdziła, Ŝe budŜet na 2009 rok został 
sporządzony poprawnie pod względem merytorycznym. Potrzeby Gminy 
w zakresie infrastruktury, a zwłaszcza remonty dróg, oświetlenia drogowego, 
poprawy zaopatrzenia szkół w pomoce naukowe i inne potrzeby znacznie 
przekraczają moŜliwości budŜetu, jednak wielkość przychody budŜetu nie 
pozwala na zwiększenie zadań, w związku z tym Komisja pozytywnie 
zaopiniowała projekt budŜetu. 
 
Przewodniczący komisji rolnictwa oraz spraw socjalnych Kazimierz 
Skupniewicz – komisja po wnikliwej analizie projektu budŜetu na 2009 rok 
pozytywnie zaopiniowała przedstawiony projekt budŜetu. 
 
Przewodniczący komisji oświaty i kultury Marian Bandyszewski – komisja na 
grudniowym posiedzeniu zapoznała się z projektem budŜetu na 2009 rok. 
BudŜet jest niezrównowaŜony, wydatki przewyŜszają dochody, stwierdzono 
jednak, Ŝe wykonanie budŜetu nie jest zagroŜone. Wydatki są zgodne 
z ustaleniami Rady. Wydatki na oświatę, które nasza komisja w szczególności 
analizowała są zagwarantowane. Mając powyŜsze na uwadze komisja projekt 
budŜetu na 2009 rok opiniuje pozytywnie. 
 
Wójt Gminy – w imieniu własnym jak i współpracowników podziękował Radzie 
Gminy za pozytywne zaopiniowanie projektu budŜetu Gminy na 2009 rok. 
Stwierdził, Ŝe rok następny będzie trudny dla budŜetu w sferze pozyskiwania 
dochodów w szczególności wsparcia finansowego z Unii Europejskiej. Ma 
nadzieje na dofinansowanie drogi w Czołowie, ale termin rozpatrywania 
wniosków ponownie przesunięto do końca kwietnia 2009 roku. Nie 
otrzymaliśmy środków na drogę w Biskupicach  tzw. „Schetynówkę” chociaŜ w 
naszym powiecie otrzymaliśmy najwięcej punktów z pośród wszystkich 
złoŜonych wniosków nie wystarczyło to jednak na otrzymanie dotacji. 
Poinformował zebranych o spotkaniu delegatów, w jakim uczestniczył z 
Wiceprzewodniczącym Rady Marianem Bandyszewskim Związku Gmin Zlewni 
Jeziora Gopło, które się odbyło w dniu 22 grudnia 2008 roku. Poddał krytyce 
prace Zarządu Związku za 2008 rok ze względu na brak podejmowania 
jakikolwiek inicjatyw i wsparcia dla pozyskiwania dotacji z Unii Europejskiej. 
Zaproponował obniŜenie wpłaty składki na Związek do 50% w przeciwnym 
wypadku złoŜył deklarację wystąpienia ze Związku. Z przykrością stwierdził, Ŝe 
Burmistrz Miasta Radziejowa był przeciwny temu wnioskowi, chociaŜ inni 
delegaci wniosek poparli jak równieŜ negatywną ocenę pracy Zarządu 
Związku. W dniu dzisiejszym otrzymał uchwałę o zmniejszeniu składki do 50% 
na 2009 rok, w związku z tym zaproponował, aby pozostać nadal w Związku, 
być moŜe w przyszłości będzie to nam pomocne w składaniu wniosków na 
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dofinansowanie. MoŜe poprzez Związek będzie moŜliwość dofinansowania 
przydomowych oczyszczalni ścieków. 
Następnie poprosił Panią Arletę Brochocką o odczytanie opinii Regionalnej 
Izby Obrachunkowej w sprawie projektu budŜetu Gminy Radziejów na 2009 
rok. 
 
Zastępca Wójta Arleta Brochocka odczytała uchwały: 
- Nr 273/2008 Składu Orzekającego Nr 9 Regionalnej Izby Obrachunkowej 
w Bydgoszczy z dnia 10 grudnia 2008 roku w sprawie wyraŜenia opinii 
o projekcie uchwały budŜetowej Gminy Radziejów na 2009 rok wraz 
z objaśnieniami, prognozie kwoty długu oraz informacji o stanie mienia 
komunalnego. 
Skład orzekający zaopiniował pozytywnie projekt uchwały budŜetowej Gminy 
Radziejów na 2009 rok wraz z objaśnieniami, prognozą kwoty długu oraz 
informację o stanie mienia komunalnego (uchwała w pełnej treści stanowi 
załącznik do protokółu). 
- Nr 274/2008 Składu Orzekającego Nr 9 Regionalnej Izby Obrachunkowej 
w Bydgoszczy z dnia 10 grudnia 2008 roku w sprawie wydania opinii 
o moŜliwości sfinansowania deficytu budŜetowego przedstawionego przez 
Wójta Gminy Radziejów w projekcie uchwały budŜetowej gminy na 2009 rok 
oraz prawidłowości załączonej do projektu budŜetu prognozy kwoty długu. 
Skład orzekający pozytywnie zaopiniował moŜliwość sfinansowania deficytu 
budŜetowego przedstawionego w projekcie uchwały budŜetowej Gminy 
Radziejów na 2009 rok oraz prawidłowości załączonej prognozy kwoty długu 
(uchwała w pełnej treści stanowi załącznik do protokółu). 
 
Radny Krzysztof Nowowiejski – jest sceptycznie nastawiony do organizacji 
typu Zlewnia Gmin Zlewni Jeziora Gopło. Dobrze, Ŝe Pan Wójt wynegocjował 
obniŜenie składki. Takie organizacje powinny pomagać w uzyskaniu środków 
na inwestycje.  
Przekazał informację Panom sołtysom, Ŝe na inwestycje związane z drogami 
na 2009 rok pozostało do podziału tylko 345 tys. zł. 
 
Radny Marian Bandyszewski – powrócił do tematu spotkania przedstawicieli 
Związku Gmin Zlewni Jeziora Gopło. Poinformował, Ŝe w związku 
z negatywną oceną pracy Zarządu Związku przedstawicie poszczególnych 
gmin zobowiązali gminy, aby w ciągu dwóch miesięcy przedstawili propozycje 
zadań, jakie mogą być realizowane w ramach tego Związku i Zarząd na 
posiedzeniu marcowym będzie zobligowany do ustalenia moŜliwych zadań do 
realizacji. Stanowisko negatywne oceny Zarządu było jednoznaczne, chociaŜ 
Zarząd bronił się, Ŝe nie miał w 2008 roku Ŝadnych prawnych moŜliwości do 
lepszego działania. Radny Marian Bandyszewski uwaŜa, Ŝe dalsze pozostanie 
w Związku jest zasadne tym bardziej po obniŜeniu składki, być moŜe 
w najbliŜszej przyszłości do składanych wniosków na budowę dróg czy teŜ 
przydomowych oczyszczalni ścieków będzie pomocna pozytywna opinia 
Związku. MoŜe to zwiększyć nasze szanse na otrzymanie dotacji.  
Wszyscy obecni delegaci Związku byli przychylni wnioskom Pana Wójta 
oprócz Burmistrza Miasta Radziejów, który stwierdził, Ŝe miasto ma do 
realizacji tak duŜo inwestycji, iŜ nie są zainteresowani rozpoczynaniem 
nowych inwestycji. 
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Radny Jan OdwaŜny – uwaŜa, Ŝe związek nie jest jedyną organizacją, na 
którą płacimy składki, a nie uzyskujemy Ŝadnej korzyści, podobnie jest 
z Izbami Rolniczymi, gdzie obowiązkowo płacimy składkę w wysokości 2% od 
podatku rolnego, a lepiej byłoby przekazać te środki na Spółkę Wodną. 
BudŜet na 2009 rok nie spełnia wszystkich naszych oczekiwań, ale główną 
barierą w budŜecie są środki finansowe, których brakuje. Rozwiały się nasze 
nadzieje na pozyskanie środków z Unii Europejskiej. 
Mało środków jest przeznaczonych na inwestycje związane z ochroną 
środowiska w szczególności na oczyszczalnie przydomowe tym bardziej, Ŝe 
nie moŜemy pozwolić sobie ze względu na rozproszenie gospodarstw na 
budowę kolektora ściekowego. 
 
Przewodniczący Rady Gminy w nawiązaniu do wypowiedzi Radnego Jana 
OdwaŜnego stwierdził, Ŝe opłata na Izby Rolnicze jest ustawowym 
obowiązkiem Gminy i nic w tej sprawie nie moŜna zrobić. 
 
Przystąpiono do głosowania nad podjęciem uchwały. W chwili głosowania było 
obecnych 15 radnych. Za przyjęciem uchwały głosowało 15 radnych. Uchwała 
została podjęta jednogłośnie. 
 
 
Ad. 17 i 18 . Wójt gmin podziękował radnym i sołtysom za współpracę w 2008 
oraz przeprosił za ewentualne niedociągnięcia. ZłoŜył wszystkim zebranym 
Ŝyczenia noworoczne. 
 
Ad. 19)  Przewodniczący Rady Gminy Andrzej Pawlak podziękował zebranym 
za udział w posiedzeniu i zamknął obrady XIX Sesji Rady Gminy Radziejów. 
ZłoŜył najlepsze Ŝyczenia noworoczne wszystkim zebranym. 
 
 
 
 
Protokołowała      Sekretarz Sesji 
 
Teresa Chęś      Stanisław Wielgopolan 
 
 



 8 



 9 



 10 



 11 



 12 

 
 


